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گروه فرهنگ وهنر: پرویز مشکاتیان، 
»ایرج  با  که  سنتور  نوازندۀ  و  آهنگساز 
مرکب«،  »افشاری  آلبوم های  بسطامی« 
»مژده بهار«، »افق مهر« و »وطن من« را 
خلق کرد، دربارۀ قطعۀ »وطن من« گفته 
است: »زمانی که ایرج »وطن من« را خواند 
اشک مرا درآورد. از آن زیباتر نمی شد این 
ایران  از  تا  این که  خاطر  به  خواند؛  را  اثر 

صحبت می شد اشک اش در می آمد«.
»حشمت الله  او  نام  ایسنا،  گزارش  به 
زیادی  علاقۀ  به خاطر  ولی  بود،  بسطامی« 
را  او  نام  داشت،  ایرج خواجه امیری  به  که 
برای خود برگزید و از آن پس »ایرج«، نام 

هنری او شد.
معروف  قطعۀ  خوانندۀ  بسطامی،  ایرج 
از  و   ۱۳۳۶ آذرماه  اول  متولد  گل پونه ها، 
اگر  او  بود.  شجریان  محمدرضا  شاگردان 
الان  و  برده  در  به  سالم  جان  بم  زلزلۀ  از 
زنده بود، همین روزها تولد ۶۵ سالگی اش 

را برگزار می کردیم.

گروهی  شجریان،  با  آشنایی  از  پیش 
عباس  )ایرج،  بسطامی  برادران  شامل 
خداوردی  محمدجواد  و  محمدعلی(  و 
)شوهر خواهر ایرج( و نادعلی بنی اسدی و 
داده  تشکیل  بسطامی  یدالله  با سرپرستی 
زمان  آن  تلویزیون  و  رادیو  در  که  بودند 
برنامه داشتند. تا این که او به واسطۀ حسین 
با  کرمانی(  نام دار  نوازندگان  سالاری)از 

استاد شجریان آشنا شد.
با  آشنایی اش  دربارهٔ  مشکاتیان  پرویز 
ایرج بسطامی گفته  است: »اولین بار او را در 
خانۀ محمدرضا شجریان دیدم. در آن زمان 
ما در گروه چاووش بودیم و به خاطر شرایط 
با  خواننده هایی  به  زمان  آن  اجتماعی 
صداهای متفاوت نیاز داشتیم. من پشت در 
کلاس آواز استاد شجریان نشسته بودم تا 
هنرجوها مرا نبینند. آن جا بود که از صدای 
بسطامی خیلی خوشم آمد. او صدای خوبی 
کویرنشین،  آدم های  همۀ  مثل  و  داشت 
مدتی  کلاس  از  بعد  بود.  خوب  و  مهربان 

با او صحبت کردم تا با نظراتش دربارهٔ هنر 
ولی  شوم؛  آشنا  خواندش  انگیزه  و  آواز  و 
آن قدر ساده یافتمش که مصمم شدم تا با 
او یک سالی دربارۀ قضایای پیرامونی سوای 

موسیقی به گپ و گفتگو بنشینم«.
مشکاتیان  و  بسطامی  آن،  از  پس 
آلبوم های »افشاری مرکب«، »مژده بهار«، 
را خلق کردند  و »وطن من«  مهر«  »افق 
که در بین آن ها یک قطعه توانست اشک 
»وطن  قطعه  آن  دربیاورد؛  را  مشکاتیان 
من« نام داشت. اثری که وجه میهن پرستی 
بسطامی در ارائۀ آن بی گمان بی تأثیر نبود؛ 
گفته می شود بسطامی چنان وطن پرستی 
بود که با هر بار شنیدن نام ایران چشمانش 

پر از اشک می شد.
با شعری  که  اثر  این  دربارۀ  مشکاتیان 
از »ملک الشعرای بهار« ساخته شده، گفته 
نهان خانۀ ذهن هر  در  است: »یک چیزی 
ایرانی هست و آن ایران است که برای آن 
جان فشانی می کنند، آهنگسازی می کنند، 
شمشیر  هم  موقع  به  و  می ریزند  اشک 
را  من«  »وطن  ایرج  که  زمانی  می کشند. 
خواند اشک مرا درآورد. از آن زیباتر نمی شد 
این اثر را خواند؛ به خاطر اینکه تا از ایران 
برای  صحبت می شد اشک اش در می آمد. 
همین با آن شکوه و عظمت و البته توانایی 
اجرایش توانست کار را اجرا کند. من افتخار 
می کنم و یا تنها افتخارم این است که این 
اثر از طرف سازمان ملی یونسکو به عنوان 
سرودی رسمی انتخاب شد. من به یونسکو 
کاری ندارم ولی به ایرج، ملک الشعرا و ایران 

خیلی کار دارم«.

سال  چندین  فرهنگ وهنر:  گروه 
جشنوارۀ  میزبان  کرمان  که  می شود 
از  یکی  به عنوان  نواحی  موسیقی 
موسیقایی  رویدادهای  جذاب ترین 
این رویداد،  بوده است. در جریان  ایران 
روستاهای  و  شهرها  از  هنرمندانی 
مختلف کشور به کرمان می آمدند. علاوه 
منتخب  گروه های  رایگان  اجراهای  بر 
و  علمی  نشست های  شرکت  کننده،  و 
جشنواره  این  با  همزمان  نیز  پژوهشی 

برگزار می شد. 
به  که  کرد  اعلام  کرمان  اما  امسال 
اینکه  و  آبان ماه  هوای  سردی  دلیل 
سالن مناسبِ این جشنواره هنوز افتتاح 
نشده، دورۀ پانزدهم جشنواره را به تعویق 
می اندازد و احتمالا اردیبهشت ماه پیش رو 

آن را برگزار می کند.
گرفته  دیگری  تصمیم  اما،  تهران  در 
در  گرگان  به  پانزدهم  جشنوارۀ  و  شد 
استان گلستان رفت. همین اقدام، نگرانی 
از اینکه جشنواره ای که زادۀ کرمان است، 
به  است.  تشدید کرده  را  برود  استان  از 
خصوص اینکه در سالیان گذشته، همواره 
خود  آنِ  از  تکاپوی  در  استان ها  برخی 

کردنِ جشنواره بوده اند.
فواد توحیدی نوازنده، مدرس موسیقی 
و پژوهشگر موسیقی نواحی که در جریان 
بسیاری از اتفاقات جشنواره های گذشته 
به  که  گفت وگویی  در  هست،  امسال  و 
تازگی با خبرنگار فردای کرمان داشته، در 
این باره می گوید: »مسلما گرگان و هیچ 
شهر دیگری در کشور نمی تواند جشنوارۀ 
موسیقی نواحی را با کیفیتی که کرمان 
آن را برگزار می کند، برگزار کند. کرمان 
در این زمینه، سال ها تجربه دارد و روحیۀ 
میهمان نوازی بی همتای کرمانی ها هم در 
این جشنواره به خوبی نمود داشته است«.

وی در عین حال اظهار می کند: »در 
روز اختتامیۀ جشنوارۀ گرگان مسئولان 
تا  خواسته اند  ارشاد  وزیر  از  گلستان 
دوره های بعدی را هم میزبانی کنند. وزیر 
این درخواست »نه« نگفته  به  در پاسخ 
است ولی نمی توانند جشنواره را از کرمان 
دائمی جشنواره  دبیرخانۀ  کنند.  منتقل 
در کرمان راه اندازی شده و نمی توانند به 

آسانی آن را از کرمان بگیرند«.
برگزاری  احتمال  اینکه  دربارۀ  وی 
دورۀ شانزدهم جشنوارۀ موسیقی نواحی 

است.  زیاد  کرمان  در  آینده  سال  در 
بسیار  این،  البته  »بله.  می دهد:  توضیح 
بر  وزارت خانه  که  دارد  این  به  بستگی 
سر حرف و وعده های خود بماند و تغییر 
عقیده ندهد و زیر حرف شان نزنند. از نظر 
قانونی، وقتی دبیرخانۀ دائمی در استانی 
راه اندازی شده، نمی توانند جشنواره را به 
اینکه  خصوص  به  ببرند  دیگری  استان 
هم  کرمان  مرکزی  تالار  آینده،  سال  تا 
فعال شده و یکی از مجهزترین سالن های 
کشور را خواهیم داشت و دیگر به بهانۀ 
در  را  جشنواره  نمی توانند  هم  سالن 

استانی دیگر برگزار کنند«.
مدیرکل  و  »استاندار  می افزاید:  وی 
این  از  بیش  خیلی  باید  استان  ارشاد 
با  الان،  همین  از  باید  کنند.  تلاش 
جلسات  مرتب  تهران  دست اندرکاران 
مراتی  آقای  کنند.  برگزار  را  هماهنگی 
به عنوان دبیر جشنوارۀ شانزدهم مشخص 
شده؛ یا ایشان را به کرمان دعوت کنند 
دبیر  با  و  بروند  تهران  به  خودشان  یا 
جشنواره، برنامه ریزی لازم را انجام دهند. 
موضوع  و  آینده  سال  جشنوارۀ  تاریخ 
جشنواره را نیز از هم اکنون قطعی کنند 
گذشته،  دوره های  مثل  آینده،  سال  تا 
نگرانی نداشته باشیم که آیا جشنواره را 

از کرمان می برند یا نه«.
وی تاکید می کند: »دبیرخانۀ جشنواره 
هم در کرمان باید فعال شود. متاسفانه 
امسال که قرار بود جشنواره برگزار شود، 
دبیرخانه در کرمان هیچ فعالیتی نداشت. 
فقط اسم این دبیرخانه در کرمان است 
جشنواره  فراخوان  حتی  که  حالی  در 
باید زیرنظر دبیرخانه باشد؛ نه که تهران 
فراخوان بدهد. صفر تا صد همۀ کارهای 

جشنواره باید در کرمان باشد«.

در صحن علنی شورای شهر کرمان 
مطرح شد؛

اعتراض به شهرداری از سوی 
کسبۀ بلوار قلعه محمود

گروه جامعه: اعتراض و مخالفت و نارضایتی نسبت 
به طرح های شهرداری کرمان گویا سر پایان ندارد و 
این بار، کسبۀ حوالی بلوار قلعه محمود هستند که از 

طرحی که شروع شده، نارضایتی هایی دارند.  
در  کرمان  شهرداری  تاکنون،  گذشته  سال  از 
در جریان طرح  مخالفت گستردۀ کسبه  با  مقطعی 
پیاده راه سازی خیابان تجلی که زحمت و مزاحمت 

زیادی برای آن ها به همراه داشت، مواجه شد. 
نیز  شرف آباد  سه راهی  در  غیرهمسطح سازی 
منتقدان بسیاری در بین کارشناسان داشت که همین 
انتقادات در نهایت منجر به توقف پروژه شد. در ادامه، 
با شروع طرح ساماندهی ترافیکی میدان بیرم آباد بود 
دربارۀ  سرآسیاب  محلۀ  ساکنان  مخالفت  فریاد  که 
طرح  این  و  شد  بلند  می داد،  انجام  شهرداری  آنچه 
اعتراضات  این فهرست، می توان  هم متوقف شد. به 
جمله  از  افتاده  اتفاق  گذشته  در  که  پروژه هایی  به 
زیرگذر  و  ساروج پارس  تجاری  مجتمع  و  بام کرمان 
آزادی را نیز افزود که چندین سال است ادامه داشته 
اجرای  به  تصمیم  شهرداری  که  هم اکنون  است. 
نگران  کسبه  گرفته،  قلعه محمود  بلوار  در  طرحی 
شده و اعتراض خود را به برخی اعضای شورا اعلام 
کرده اند. طرحی که حتی شورا و کمیسیون عمران 
ایرانمنش  منصور  بوده اند.  بی اطلاع  آن  از  هم  شورا 
رئیس کمیسیون عمران و شهرسازی شورای شهر در 
این باره گفت: »به تازگی شهرداری قصد کرده طرحی 
را در بلوار قلعه محمود شروع کند. قرار بود این نوع 
و  باشد  داشته  اجتماعی  پیوست های  حتما  طرح ها 
اجرای  است  ممکن  که  مسائلی  و  اجتماعی  تبعات 
آن به دنبال داشته باشد بررسی شود تا بدون لحاظ 
کمیسیون  اما  نگیرد  صورت  کاری  طرح ها،  عواقب 
عمران و شورای شهر کرمان از موضوع اجرای طرح 
در بلوار قلعه محمود بی اطلاع بوده است«. وی افزود: 
بوده اند  معترض  گویا  محل  کسبۀ  از  زیادی  »تعداد 
گرفته اند«. وی  تماس  این باره  در  مویدی  آقای  با  و 
بررسی  شد  قرار  اعتراضات،  این  از  »بعد  داد:  ادامه 
جریان  در  کمتری  ناهماهنگی  تا  بشود  بیش تری 
چنین طرح هایی داشته باشیم«. به گزارش استقامت، 
ایرانمنش این توضیحات را در نشست عمومی شورای 
شهر در روز دوشنبه هفتم آذرماه ارائه کرد و گفت: 
»قرار شد در جلسۀ روز شنبۀ کمیسیون عمران، این 
از  »نمایندگانی  کرد:  اظهار  وی  شود«.  ارائه  طرح 
کسبه هم در جلسه حضور خواهند داشت تا تصمیمی 

منطقی و عقلایی گرفته شود«. 

رئیس کمیسیون شفافیت 
شورای شهر کرمان:

بی اعتنایی به نظرات اعضای 
شورای شهر دردناک است

بهره وری،  کمیسیون  رئیس  جامعه:  گروه 
هوشمندسازی و شفافیت شورای شهر کرمان با اشاره 
به برخی تصمیماتی که بدون توجه به نظرات شورا در 
شهر گرفته می شود، گفت: »برای خود من سوال است 
که چه قدر نظرات ما به عنوان نمایندگان مردم قابل 

بررسی و استناد است؟«.
اخیر،  ماه  »طی  افزود:  تقوی  سیدمحمدصادق 
تخریب کوه شرق شهر برای نصب مخزن آب انجام 
شد و با وجود مخالفت بخش عمده ای از اعضای شورا، 
کار ادامه یافت«. وی ادامه داد: »یا دربارۀ حصارکشی 
شورا  اعضای  برخی  شهدا،  گلزار  اطراف  در  دائم 
مخالفند ولی مصوبۀ شورای تامین است و باید انجام 
بشود«.  وی با بیان اینکه پس نقش اعضای شورا به 
عنوان نمایندگان مردم چیست؟ گفت: »آنچه از سوی 
اعضای شورا گفته می شود نظر مردم است که منتقل 
می شود«. تقوی تصریح کرد: »این حد بی اعتنایی و 
بی توجهی یا کم توجهی به نظرات اعضای شورای شهر 
دردناک است«. به گزارش استقامت، وی در نشست 
عمومی شورا در روز دوشنبه 7 آذرماه در ادامۀ این 
توضیحات اظهار کرد: »شهردار اگر در جلسات شرکت 
می کند یا نظری گرفته می شود؛ نظرات اعضای شورا 
که  شود  پرسیده  هم  مردم  نمایندگان  به عنوان 
اجرای  در  مردمی  بدنۀ  هم  و  مثمرثمر می شود  هم 

تصمیمات همراه شوند«. 

زهرا لری نمایندۀ ادوار شورای شهر 
کرمان درگذشت؛

زنده یاد لری دغدغۀ 
جامعه و فرهنگ داشت

لری  زهرا  آذرماه،  پنجم  شنبه  روز  جامعه:  گروه 
از  دیده  کرمان  شهر  شورای  پیشین  دورۀ  چند  عضو 
جهان فروبست. او در سن ۵۶ سالگی و به دلیل بیماری 
پنجم  تا  دوم  دوره های  در  لری  زنده یاد  درگذشت. 
شورای شهر، عضو شورای شهر کرمان بود، و دغدغۀ 
اصلی او در شورای شهر، پیگیری مسائل اجتماعی و 

فرهنگی و مسائل زنان بود.
کمیسیون  ریاست  دوره  چندین  لری  روان شاد 
برعهده  را  شهر  شورای  بانوان  و  اجتماعی  فرهنگی، 
داشت و از جمله کسانی بود که در نجات مجسمه های 
استاد صنعتی در موزه هلال احمر تهران نقش مهمی را 
ایفا کرد. چند سال پیش، او، پس از آن که مطلع شد 
این آثار بسیار ارزشمند در معرض تخریب قرار گرفته، 
به تهران اولتیماتوم داد که مجسمه ها به کرمان منتقل 
مکرری  پیگیری های  خصوص،  این  در  و  شد  خواهد 
انجام داد تا این که موزه و آثار آن در تهران مورد توجه 
قرار گرفت و مرمت و مراقبت شد. یکی دیگر از آرزوها و 
دغدغه های لری، تلاش برای ساماندهی کارتن خواب ها 
و متکدیان و راه اندازی گرم خانه هایی مناسب و مجهز 
بود. از دیگر مسائلی که او همواره بر آن تاکید داشت، 
خواهرخواندگی کرمان با شهری بود که به گفتۀ خودش 
باید با فرهنگ ما سنخیت و هماهنگی داشته باشد. این 
عضو سابق شورا همواره شهرهایی چون اصفهان را مثال 
تاکید می کرد  می زد که چندین خواهرخوانده دارد و 
کرمان نیز باید از این فرصت برای معرفی بیش تر خود 
دانش آموخته  همچنین  لری  روان شاد  کند.  استفاده 
بود،  پرورش  و  آموزش  دبیر  و  جامعه شناسی،  رشته 
که در سال های اخیر به عنوان مدیر دبیرستان دخترانۀ 

رضوانی نژاد هم مسئولیت داشت.
از جمله ویژگی های او، تعامل گسترده، صمیمانه و 
توام با احترام با اقشار مختلف بود، و بر سر منافع شهر 

از آنچه که درست می دانست کوتاه نمی آمد.
زنده یاد لری در دورۀ ششم شورای شهر کرمان نیز 
در انتخابات حضور داشت و اولین عضو علی البدل این 

دوره از شورا بود. روحش شاد و یادش گرامی. 

در رودبار جنوب؛
اولین جشنواره منطقه ای شعر با 

گویش محلی برگزار می شود
گروه فرهنگ وهنر: مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
جنوب کرمان از برگزاری اولین جشنواره منطقه ای شعر 
با گویش محلی به میزبانی شهرستان رودبار جنوب خبر 
تأثیرگذار  و  متنوع  ظرفیت  به  توجه  »با  گفت:  و  داد 
شعر آن هم با گویش محلی، اولین جشنواره منطقه ای 
در گسترۀ استان های کرمان، سیستان و بلوچستان و 
هرمزگان، چهارشنبه نهم آذرماه به میزبانی شهرستان 
با  بهرام مسلمی مهنی  برگزار می شود«.  رودبار جنوب 
اشاره به وجود گویش ها و لهجه های متنوع و دلنشین 
ادبیانی  و  پاسداشت شاعران   اقوام جنوب شرق کشور، 
که در زمینۀ شعر با گویش محلی فعالیت دارند را از 
اهداف جشنواره بیان کرد و افزود: »شناخت و معرفی 
این  در  محلی  شعر  زمینۀ  در  فرهنگی  استعدادهای 
بندری،  سیستانی،  بلوچی،  گویش های  با  استان ها 
لهجه های مختلف  و  رودباری، سردسیری، گرمسیری 
می تواند در مرحلۀ اول باعث پیوند بین اقوام بشود و از 
طرفی احیای فرهنگ های بومی و محلی را در شعر به 
همراه داشته باشد«. به گزارش ایسنا کرمان، وی ایجاد 
همبستگی هرچه بیشتر بین شاعران و سخنوران را از 
دیگر اهداف جشنواره منطقه ای شعر با گویش محلی 
برای  محلی  »جشنواره های  شد:  یادآور  و  کرد  بیان 
تبادل اندیشه ها و شناخت گویش ها و لهجه های متنوع 
است که جنوب شرق کشورمان مهد این زیبایی کلامی 

و گفتاری آن هم با زبان شعر است«.

خبر پرویز مشکاتیان، آهنگساز: 

فواد توحیدی پژوهشگر موسیقی نواحی:

بسطامی با خواندن »وطن من« اشک مرا درآورد

تاریخ جشنوارۀ شانزدهم موسیقی نواحی 
هرچه زودتر تعیین شود

خبر


